
Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület 
Bányászati Szakosztály 

Á L L Á S F O G L A L Á S A 
a Magyar Villamos Mővek Zrt 2010. május 17-ei, és a Vértesi Erımő Zrt 

2010. május 18–ai Közgyőlési döntéseirıl. 
 
Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület (OMBKE) Bányászati 
Szakosztály 2010. május 19-ei vezetıségi ülésén valamennyi résztvevı 
értetlenül és megdöbbenéssel fogadta a címben szereplı két Igazgatóság és 
Közgyőlés döntését, mely szerint a Vértesi Erımő Zrt márkushegyi 
szénbányájában a termelés megszőnhet 2010 év végéig. Az a bánya amely mára 
az ország egyetlen mélymőveléső üzeme , megfelelı megkutatott, kitermelhetı-, 
feltárt  ásványvagyonnal, földalatti infrastruktúrával, minden környezetvédelmi 
engedéllyel rendelkezik és akár az évtized végéig biztosíthatja az energetikai 
kıszéntermelést. 
 
Állásfoglalásunk kialakításában az vezérelt bennünket, hogy rámutassunk a 
döntés következtében a több évszázados bányászati szakmakultúra eltőnése 
mellett, jelentıs mértékben és több pontban sérülnek a széles körően értelmezett 
nemzetgazdasági és hazai társadalmi értékek. 
 

1.  Hazánk energetika importfüggısége már eléri a 80%-ot. Magyarország 
külkereskedelmi mérlege a KSH adatai szerint kizárólag az energetika 
miatt volt negatív. Hazai energetikai erıforrás megszüntetése csak ront a 
helyzeten. 

2.  Természetesen kihat minden energetikai területre a globális recesszió és 
emiatt történelmi mélyponton van a villamos-energia ára, mely a válság 
elmúltával várhatóan a közeljövıben emelkedni fog. Rendkívül megnıtt 
az energetikai importunk amivel az exportáló ország költségvetését 
javítjuk, elısegítjük az ottani foglalkozási gondok enyhítését, ellentétben 
ennek itthoni kihatásaival. Ez kinek az érdeke? 

3.   Nem ismertek olyan hatástanulmányok amely a villamos-energia rendszer 
(VER) erımőveinek jövedelemteremtı képességét, termelési önköltségeit 
– a felhasznált tüzelıanyagok nemzetgazdasági szintő beszerzési és 
szállítási költségeire kiterjedıen – hasonlítaná össze. 

4.  A pillanatnyilag olcsóbb import áram haszna jelentıs hányadban az 
áramkereskedınél marad, nem jelentkezik a hazai ipari -, és lakossági 
fogyasztóknál. Véleményünk szerint mindeddig hiányzik a hazai 
tüzelıanyag bázison elıállított villamos-energia versenyhátrányának 
kiküszöbölését szolgáló állami beavatkozás. Álláspontunk szerint a vázolt 
fenti döntéseket jórészt a hibás következtetésekre alapozták. 

5.   A Vértesi Erımő Zrt folyamatosan javította gazdasági mutatóit, amely az 
elızı pontban megjelölt állami intézkedés révén tovább folytatható lenne. 



Az erımővek határköltsége tekintetében a Vértesi Erımő Zrt még a 
szenes tüzelés esetén a sem a „legrosszabb” erımővek közé tartozik. 

6.  Javaslatunk szerint egy reorganizációs folyamatot kell soron kívül 
végrehajtani aminek következtében egy jogilag új, kizárólag szén-, 
áramterhelés valamint távhıszolgáltatást folytató társaságot kell 
létrehozni. Vállalni tudná a retrofit hitel tovább törlesztését, az új társaság 
a korábbi letisztított bányászati-, erımővi technológiát képes tovább vinni 
amibe munkajogi jogutódlással kerülnének be a dolgozók. El kell 
készíteni a vagyon és a kötelezettség metszékét amely csakis a középtávú 
célt szolgálná. A mőködı rész tovább megy, ez jogosult lehet a 
„szénfillér”-re. A kiszervezett társaságnak az életképtelen része kerülne 
felszámolásra. 

7.  A Vértesi Erımő Zrt 2009 évben 8,6 milliárd forintot fizetett be a 
költségvetésbe, a helyi adóbevételhez pedig 400 millió forinttal járult 
hozzá. Természetesen ehhez hozzá kell számítani a dolgozók által 
befizetett adókat is. A bezárás esetén több ezer ember kerülne 
munkanélkülivé abban a városban (Oroszlányban) ahol a munkanélküliek 
nyilvántartott száma: 1302 fı. A végkielégítés és a munkanélküli segély 
összege egyes becslések szerint elérheti vagy meghaladja a 20 milliárd 
forintot, azaz az egyenleg negatív lesz. 

8.  Feltétlenül szükséges egy új hazai energiastratégia kidolgozása, amely a 
nemzeti érdekeket figyelembe véve a hazai energetikai természeti 
erıforrásokat és az importfüggıség radikális csökkentését tőzi ki célul, 
összhangban az új Kormány e téren megfogalmazott elvárásaival. 

 
Kérjük a hatalom gyakorlóit, hogy a nyersanyag-energetikai rendszer egészre 
kiterjedı, tudományos igényő vizsgálatokon nyugvó döntésekkel teremtsék meg 
a kitermelı ágazatok mőködésének etikai szabványokat tisztelı feltételeit, mely 
munkában felajánljuk Szakosztályunk közremőködését. 
 

Jó szerencsét! 
 
Budapest, 2010. május 19. 
 
 
 

Dr. Nagy Lajos s.k. 
az OMBKE alelnöke 

az OMBKE Bányászati Szakosztály 
elnöke 

 


